
اقتصادی 6

گروه اقتصــادی - »محمودرضا خواجه 
نصیری« با بیان اینکه »نقدشوندگی«، اصل کارایی 
بازار و موجب اطمینان و ثبات اســت، افزود: بازار 
پایــدار روندهای بلندمدت صعــودی یا نزولی 
همیشــگی ندارد و این موضوع بــا علم و منطق 

مالی، جمع پذیر نیست.
وی با بیان اینکه نگرانی ســهامداران از عدم 
نقدشوندگی و ماندن در صف های خرید و فروش، 
جدی و به جاســت، اضافه کرد: سرمایه گذاران با 
ورود به بورس، نوســان قیمــت را پذیرفته اند و 
 صرفــا روندهای یک ســویه از بــازار را مدنظر 

نداشته اند.  
خواجــه نصیری با بیان اینکه نشســتن در 
صف خرید به معنی اشــتیاق به خرید در بالاترین 
قیمت مجاز آن روز و نشســتن در صف فروش به 
معنی مصمم بودن در فــروش به کمترین قیمت 

مجاز آن روز است، تصریح کرد: تصمیم گیری به 
ثبت سفارش در صف های خرید و فروش نیاز به 

تحلیل عمیق توسط سرمایه گذاران دارد.
 به گفته وی »صف« در بورس ایران به جای 
اینکــه یک تصمیم منتــج و معلول از یک تحلیل 
عمیق باشــد، خودش علت تصمیم است و قطعا 
ایــن علت با تغییر وضعیت صف ها اعتبار خود را 
از دســت می دهد و سردرگمی را در بازار افزایش 

می دهد.

 نایــب رئیس شــرکت بورس با اشــاره به 
تحقیقــات علمی انجــام گرفته بــر روی رفتار 
توده واری افراد در بازارهای مالی گفت: بر اساس 
تحقیقات دانشــگاهی، رفتار تــوده واری، هم در 
اشــخاص حقیقی و هم اشخاص حقوقی در بازار 
ایران بسیار بالاست، زیرا بزرگترین سیگنال تحلیل 
و تصمیــم گیری در بــورس ایران عنصر »صف«  

شده است.
 خواجــه نصیری تصریــح کرد: دو تصمیم 

همزمان در خصوص اســتقرار بازارگردانی قوی 
ســهام در کنار افزایش دامنه نوســان و حجم مبنا 
مــی تواند بورس را از اتکا به صف رها ســازد و 
در چنین شــرایطی نهال تحلیل محوری در بازار 

رشد خواهد کرد.
 وی افزود: پیشــرو بــودن در بازار، موجب 
موفقیت است و شرط اول پیشرو بودن، رها کردن 
پیروی بی تحلیل از بازار و تصمیم گیری در فضای 

بدون سوگیری است.

 نایب رئیس شــرکت بورس خاطرنشــان 
کــرد: همت اخیر حقوقی های بازار در »حمایت« 
از بــورس،  اگر شــکل بازارگردانــی و پذیرش 
مســئولیت حفظ نقدشوندگی سهام در درازمدت 
را  به خود بگیرد، برای همیشه سایه »قفل شدن در 
بازار«، مانــدن در »صف های خرید یا فروش«  و 
»کاهش قدرت عکس العمل پذیری« از ســر بازار 
رفع خواهد شد و بدین ترتیب،  شرایط برای کسب 
سود در ازای هزینه سرمایه گذاران برای »دانش«، 

»زمان« و »انرژی« فراهم خواهد شد.
بورس در روزهای اخیر با صف های سنگین 
فروش مواجه شــد که بخشی از آن به دلیل رفتار 
هیجان زده ســهامداران بود. قفل شدن صف های 
خرید و فروش از انتقادات همیشگی فعالان بازار 
سرمایه اســت زیرا امکان نقد شوندگی و فروش 

سهام را از بین می برد.

نایب رئیس شرکت بورس مطرح کرد:

۲ راهکار برای برچیدن »صف های خرید و فروش« در بورس

گــروه اقتصــادی - بیــژن زنگنه 
توضیحاتــی درباره تازه تریــن اقدام های 
وزارت نفت درباره کارکنان پیمانکار، مدت 
موقت، مدت معین و رسمی، بازنشستگان 

صنعت نفت و همچنین تحریم ارائه داد.
وی با ایــن مقدمه که همکاران ما در 
صنعت نفت بار ســنگینی بر دوش دارند و 
در شرایط سخت تحریم ها علیه ملت ایران 
و ویــروس کووید- ۱۹ )کرونــا( به واقع 
مقاومــت کردند، تصریح کــرد: به برکت 
اراده و نیــرو توانمند نزدیک به ۲۳۰ تا ۲۴۰ 
هزار همکار مستقیم و غیر مستقیم صنعت 
نفت جریان انرژی کشور در شرایط سخت 
تحریم یک لحظه هم قطع نشد، کارخانه ای 
تعطیل نشد، صادرات مان قطع نشد و همگی 

فعالیت هایشان جریان دارد.
نیروهای ارکان ثالث

وزیر نفت درباره مهمترین اقدام هایی 
کــه بــرای نیروهای ارکان ثالــث در بیش 
از هفت ســال اخیر انجام شــد، با اشــاره 
به اینکه بیشــترین نیروهای مــا به عنوان 
همکاران مستمرغیرپروژه ای )زیرا نیروهای 
پروژه ای هم هستند که بحث آنها جداست( 
پیمانکاران هســتند که شــمار آنان به ۱۰۶ 
هزار نفر می رسد و از نظر دسته بندی شامل 
بیشترین تعداد است، اظهار کرد: رسیدگی 
به وضع این نیروها دغدغه همیشــگی من 
بوده است. زنگنه با اشاره به طرح طبقه بندی 
مشــاغل  به عنوان مطالبه اصلی این گروه 
از کارکنــان صنعت نفت کــه تاکنون اجرا 
هم نشــده بود، افزود: خوشبختانه با تلاش 
همکاران ما در معاونت توســعه مدیریت و 
سرمایه انسانی وزارت نفت و مدیریت منابع 
انسانی چهار شرکت اصلی وزارت نفت و 
در عیــن حال همکاری خوب وزارت کار، 
تعاون و رفاه اجتماعــی، طرح طبقه بندی 
مشــاغل برای ۸۰۰ رده شــغلی به تازگی 

ابلاغ شد که دستاوردی تاریخی در صنعت 
نفت اســت و سبب نظام مند شدن مشاغل 
و پرداخت هــای این افراد در صنعت نفت 
)حفظ حقــوق آنها در بلندمدت و افزایش 

میانگین حقوق آنها( می شود.
وی ادامه داد: کارگروه های تخصصی 
در این زمینه در چهار شرکت اصلی وزارت 
نفت تشکیل و فرآیند آن طبق مقررات طی 
می شود. ما سعی کردیم این فرآیند را کوتاه 
کنیــم. وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
و همکارانشــان در این زمینه بسیار کمک 
کردنــد و این فرآیند فعال شــده اســت و 
به زودی این کار انجام می شــود، ما به قولی 

که به همکارانمان دادیم عمل می کنیم.
وزیــر نفت به بیمــه تکمیلی درمان 
نیروهای پیمانکاری و خانواده های آنان نیز 
اشــاره کرد و با بیان اینکه دســتور این مهم 
نیز تصویب و تایید شــده است، افزود: ۸۰ 
درصــد هزینه بیمه تکمیلــی درمان را ما و 
۲۰ درصــد را کارکنــان پرداخت می کنند، 
شــرایط این بیمه روز بــه روز رو به بهبود 
اســت و حیطه شــمول آن بیشتر می شود. 
پرداخت های همکاران می تواند کمتر شود 
زیرا تعداد افراد زیر پوشش زیاد شده است. 
معتقدم خدمات بیمه ای که به این همکاران 
تعلق می گیــرد از خدمات بیمه ای کارکنان 
رســمی صنعت نفت بهتر خواهد بود. وی 
با اشاره به تشکیل پایگاه اطلاعاتی برای این 
گروه با ذکر جزئیات فعالیت و محل اشتغال 
آنان افزود: شرایط را برای ثبت نام این گروه 
در سامانه جذب فارغ التحصیلان دانشگاهی 
تسهیل کردیم تا در مقاطعی که صنعت نفت 
می خواهد نیرو استخدام کند، افراد توانمند 
این گروه جذب شــوند. البته اســتخدام ما 
عموما به شکل نیروهای مدت معین است 
و با توجه به سیاست دولت دیگر استخدام 

رسمی به آن شکل نداریم.

رشــته های جدید در دانشگاه 
صنعت نفت

زنگنــه درباره محور نشســت خود 
پیش از انجام ایــن گفت وگو توضیح داد: 
جذب دانشجو برای دانشگاه صنعت نفت. 
همکارانــم در معاونت توســعه مدیریت 
و ســرمایه انســانی وزارت نفت، معاونت 
مهندســی، پژوهــش و فنــاوری نفت و 
رئیس دانشگاه صنعت نفت پیشنهاد دادند 
رشــته های جدید برای جذب دانشجو در 
دانشــگاه صنعت نفت گنجانده شود. منتها 
بر دو نکته تاکید کردم نخســت آنکه همه 
این رشته ها باید در آبادان و اهواز یعنی مقر 
اصلی دانشگاه صنعت نفت باشد و دانشجو 
برای آنجا جذب شود. دوم آنکه، رشته های 
جدید به بخش های تکنیکی صنعت نفت 
نزدیک باشد، یعنی برای رشته های عمومی 
که دانشگاه های دیگر دارند دانشجو جذب 
نکنیم. در واقع رشته هایی باشد که نیازهای 
خانــواده بزرگ صنعت را برطرف کند البته 
این بدان معنا نیســت که این افراد استخدام 
می شــوند. وی درباره اینکه آیا رسیدگی به 
امور سرمایه انســانی به طور مستمر انجام 
می شــود، گفت:  وقت زیادی برای سرمایه 
انسانی گذاشتم و افزون بر نشست هایی که 
درباره منابع انســانی برگزار می شود تقریبا 
بیش از ۸۰ درصد وقت شــورای معاونین 
وزارت نفت صرف منابع انسانی شده است.
وزیر نفت تاکید کرد: مسائل مربوط به 
سرمایه انسانی بسیار پیچیده و چند انضباطی 
اســت و تنها مربوط بــه پرداخت حقوق 
نمی شود، بهداشت و درمان، بازنشستگیِ، 
ســلامت کارکنان و خانواده هایشــان و ... 

همگی مربوط به سرمایه انسانی است.
زنگنه با بیان اینکه یکی از مشکلاتی 
که در کشــور وجود دارد این است که افراد 
نه بر حســب توانایی بلکه بر اساس مدرک 

تحصیلــی ارتقا پیدا می کننــد در حالی که 
مدرک تحصیلی ممکن اســت یک شرط 
لازم باشــد، اما به هیچوجه کافی نیســت، 
اظهار کــرد: در صنعت نفت چند ســالی 
اســت صدور گواهی صلاحیت حرفه ای 
وجود دارد و دســتورعمل آن ابلاغ شده و 
این موضوع بســیار مهم است برای نمونه 
ممکن شــخصی مدرک دکترا داشته باشد، 
اما صلاحیت حرفه ای برای ما مهمتر است.

نیروهای قرارداد مدت موقت
وزیر نفت درباره مهمترین اقدام هایی 
که برای کارکنان مدت موقت صنعت نفت 
انجام شد، با بیان اینکه نخستین گام درباره 
کارکنان شاغل در این بخش بررسی وضع 
آنها بوده اســت، تصریح کرد: بهداشــت و 
درمان یکی از مهمتریــن دغدغه کارکنان 
شاغل مدت موقت بود  و بیمه تکمیلی برای 
آنها لحاظ شــد. استفاده از امکانات رفاهی، 
فرهنگی، ورزشی و آموزشی، برخورداری 
از تسهیلات استخدام، افزایش مدت زمان 
قــرارداد و بیمه عمر هم از خواســته های 
کارکنــان این بخش بود که دســتور آن نیز 
داده شــده است. زنگنه ادامه داد: یکی دیگر 
از کارهایــی که برای کارکنان مدت موقت 
انجام شــد )آن دسته از کارکنان مشغول در 
کارهــای تخصصی و به طور مســتقیم در 

عملیات تولید و بهره برداری( تدوین نظام 
حقوق و دســتمزد بود که تابع نظام حقوق 
و دستمزد نیروهای رسمی مشابه است، این 
اقدام کار بســیار مهمی بود و وقت زیادی 
صرف آن شــد. این موضع از پارسال پیاده 
شد و بهبود می یابد، هر میزان حقوق کارکنان 
رســمی افزایش یابد روی حقوق نیروهای 
مدت موقت به ویژه نیروهایی که با تولید و 
بهره برداری ســرکار دارند، اثرگذار است. 
وزیر نفت با تاکید بر اینکه توانایی مالی  ما در 
شرایط تحریم به شدت محدود شده  است 
و بر این اســاس می توانیم حقوق رسمی و 
غیررســمی را تغییر دهیــم، تصریح کرد: 
کارکنان مدت موقت نیروهای زحمتکشی 
هستند که بســیاری از بار صنعت نفت در 
مقوله بهره برداری بر دوش آنهاســت و من 
از آنان تشــکر می کنم. آنان مطمئن باشند 
پیگیر کارشان هستیم همانگونه که تاکنون 

بودیم. بســیاری از کارکنان مدت موقت که 
با من در ارتبــاط بودند درک  کردند و باور 
دارند که ما دوستشان داریم و به آنان علاقه 
داریم و می خواهیم مشکلاتشــان را در حد 
توانمان حل کنیم همانگونه که تاکنون این 

کار کردیم.
کارکنان صنعت نفت فرزندانم 

هستند
زنگنه با بیان اینکه ۸۰ درصد نیروهای 
صنعت نفت همسن فرزندان من هستند و 
من به آنها به چشم فرزندان خود نگاه می کنم، 
تاکید کرد: اگر افتخــاری در صنعت نفت 
حاصل می شود حاصل تلاش آنهاست. این 
۸۰ درصد خیلی مهم هســتند و اگر کاری 

بتوانم برای آنها انجام دهم به طور حتم انجام 
می دهم و مضایقه ای ندارم.

وی درباره اینکه آیا می شــود پدری 
فرزند خود را دوســت نداشته باشد پاسخ 
منفی داد و گفت: گرچه ممکن است بچه ها 
این موضوع را متوجه نشوند. مانند خودمان 
که متوجه تندی ها پدرمان نشدیم در حالی که 

تندی هایشان هم سراسر محبت بود.
کارکنان مدت معین صنعت نفت

وزیر نفت درباره کارکنان مدت معین 
هم با این اشــاره کــه همه در صنعت نفت 
می خواهند رسمی شــوند و رسمی شدن 
دست من نیست، قانون و آزمون می خواهد 
و فعلا هم هیچ راهی برای آن وجود ندارد، 
تصریح کرد: کارکنــان مدت معین ممکن 
است چنین خواسته ای داشته باشند، اما در 
بخش بهداشــت و درمــان کاری که برای 
کارکنان مدت موقــت و ارکان ثالث انجام 

شد برای کارکنان مدت معین نیز انجام شد.
وی گفت: یک نظام جدید پرداخت 
حقوق بــرای کارکنان مدت معین طراحی 
کردیم که قراردادهای مدت معین  جدید که 
با ارزیابی بسیار سختی هم انتخاب می شوند 
بر اساس این نظام حقوق و دستمزد فعالیت 
می کننــد، در این نظام درســت و مطلوب، 
پرداخت حقوق بر اســاس توانایی است نه 
مدت زمان حضو در نفت. اگر کارکنان مدت 
موقت و ارکان ثالث هــم بتواند در آزمون 
موفق شوند و شــرایط لازم را داشته باشند 

بر اساس این نظام حقوق دریافت می کنند.
کارکنان رسمی

زنگنه درباره مهمترین اقدام هایی که 
برای کارکنان رسمی انجام شد با این توضیح 
که کارکنان رسمی کنونی همانگونه که گفتم 
جوان هســتند، تصریح کرد: در این سال ها 
تلاش های بســیار زیادی برای جوانگرایی 
داشــتم و حتی دستورعملی ابلاغ کردم که 
یک مدیر چهار ســال بیشتر در یک سمت 
نماند. این بدان معنا نیست که پس از چهار 
سال کنار رود بلکه هدف چرخش مدیران 
اســت و اکنون مدیران ارشــد جوانی در 
صنعت نفت حضور دارنــد. وی ادامه داد: 
یکی از دغدغه های کارکنان رسمی این بود 
افــرادی که پس از یکم فروردین ماه ۱۳۹۳ 
اســتخدام شــدند باید یک جدول حقوق 
ویژه داشته باشــند. افراد زیادی پیگیر این 
موضوع بودند اما مشــکلی که در این زمینه 
وجود داشــت این بود که اگر این جدول را 
اعمال می کردیم مشکل بزرگتری به وجود 
می آمد و دریافتی فرد ورودی سال ۹۱ از فرد 
ورودی  سال ۹۳ کمتر می شد و نمی توانستیم 
پاسخگوی این موضوع باشیم و این شرایط 
برایمان مشکل ایجاد می کرد. وزیر نفت به 
اصلاح پایه حقوق کارکنان دولت بر مبنای 
ابلاغیه سازمان برنامه و بودجه کشور و اداره 
امور اســتخدامی اشاره کرد و گفت: پس از 
این ابلاغیه و نشســت های متعدد با محور 
سرمایه انســانی در وزارت نفت سرانجام 
راه حلی یافتیم که بر اســاس آن حقوق پایه 
افــرادی که پیش از یکــم فروردین ماه ۹۳ 
رســمی شدند از یکم شــهریورماه ۱۳۹۹، 
۵۰۰ هــزار تومان افزایــش می یابد. زنگنه 
افزود: البته شــورای حقوق و دستمزد ما را 
مکلف کرد این افزایش پایه حقوق نباید بار 

مالی برای صنعت نفت داشته باشد بنابراین 
برای این موضوع )افزودن ۵۰۰ هزار تومان 
به پایه حقوق( تصمیم گرفته شــد اقلام و 
اجــزا نفت کارت بــه جز کمک هزینه غذا 
و حــق بهــره وری را به میــزان ۹۰ درصد 
کاهش دهیم، افــزودن ۵۰۰ هزار تومان به 
پایه حقوق در بازنشســتگی هم تاثیر گذار 
خواهــد بود. وی تصریــح کرد: همچنین 
کار دیگری که برای کارکنان رســمی انجام 
شــد این بود که شورای  حقوق و دستمزد 
موافقت کــرد ۱۰ درصد به عنوان  اضافات 
شایستگی به کارمندان رسمی داده شود. این 
یکی از مطالبــات اصلی بود.  وزیر نفت به 
این پرسش که چرا خبرهای خوب مربوط 
به منابع انسانی را اعلام نمی کنید تا نگویند 
آقای زنگنه نیروی انسانی را دوست ندارد، 
پاسخ داد: من پدر خانواده هستم، باید همه 
حرف ها را گوش دهم، سنگ صبور باشم و 
حوصله کنم، اما همکاران مان بدانند ما دنبال 
کارها بودیم. برای نمونه دستور دادم مسائلی 
که ایثارگران در نفت مطرح می کنند مطابق 
قانــون پرداخت شــود،اما اگر فوق قانونی 

است دیگر کاری از دست من بر نمی آید.
جنگ بدون دود و آتش

زنگنه با تاکید بر اینکه کارکنان صنعت 
نفت وظیفه شناس، دلسوز و کارشان را در 
این شــرایط سخت درست انجام می دهند 
که جای تشــکر و قدردانی هم دارد، اظهار 
کرد: همچنیــن از کارکنان نفت توقع دارم 
که با درک شــرایط مردم که در فشار هستند 
برای حل مشکلات آنها کمک کنند. شرایط 
سختی اســت، مانند زمان جنگ تحمیلی. 
فرزندان افرادی کــه در زمان جنگ مبارزه 
و اســتقامت کردند هم اکنون به آنها افتخار 
می کنند، اکنون نیز زمان جنگ است، جنگ 
اقتصادی. اشــخاصی که اکنون در صنعت 
نفت در این جنگ اقتصــادی بدون دود و 
آتــش کار می کنند آدم هــای افتخار آفرین 
هســتند و فرزندانشــان باید به آنها افتخار 
کنند که ســبب استقامت و امید مردم شدند 
و توانســتیم در سخت ترین تحریم تاکنون 
سربلند باشــیم. وی درباره تحریم آمریکا 
علیه ایران که صنعت نفت را نشــانه گرفته 
اســت، اظهار کرد: ترامپ و اصحابش فکر 
نمی کردنــد ایران ۲۸ مــاه مقاومت کند، ما 
در صنعت نفت ۲۸ ماه اســت که در مقابل 

تحریم ها ایستادیم و مقاومت می کنیم. در این 
مدت نه تنها بهره برداری را سالم و سرحال 
ادامه دادیم بلکه طرح های توسعه ای را اجرا 
کردیم. نمی گویم همانند گذشته، اما در حد 
قابل قبولی طرح های توســعه ای را انجام 

دادیم و به  بهره برداری رساندیم.
وزیر نفت با بیان اینکه ما به اهدافمان 
در طرح هــای پــارس جنوبــی، صنعت 
پتروشــیمیِ، میدان های نفتی غرب کارون 
رســیدیم اما اگر تحریم نبود و شرایط برای 
همکاری هــای بین المللی فراهم می شــد 
می توانســتیم عملکرد بهتری داشته باشیم، 
تاکید کرد: ما زمین نخوردیم، آسیب دیدیم 
اما نه جبران ناپذیر. فکر نمی کردند ما ۲۸ ماه 
دوام بیاوریم. اکنون ما زنده و سرحال هستیم 
و نفس هایمان نفس های جوانانه و سرحال 
است و ان شاء الله ادامه می دهیم. به طور حتم 

در این مبارزه موفق می شویم.
زنگنه گفت: سرانجام جنگ است و 
باید مقاومت کنیم، چــاره و راهی جز این 
نداریــم، این روزها زیاد می گویم تحریم ها 

مردنی اند و ما ماندنی. 
بازنشستگان منتظر خبر خوب 

باشند
زنگنــه همچنیــن بــه موضــوع 
بازنشســتگان صنعت نفت اشاره کرد و با 
بیان اینکه تصمیم هــای مهمی برای بهبود 
زندگی بازنشســتگان صنعت نفت گرفته 
شده، اما از آنجا که به تصویب هیئت امنای 
صندوق بازنشستگی نرســیده است آن را 
اعلام نمی کنم، افزود: با اجرایی شــدن این 
تصمیم حقوق بازنشستگان ما به طور جدی 
تغییر خواهد کرد، وضع منابع صندوق بهبود 
می یابد و بااتکا به آن حقوق بازنشستگان را 
بهبود می بخشیم. وی با تاکید بر اینکه ما همه 
تلاشمان را برای همکارانمان انجام می دهیم 
اما اگر جاهایی نمی توانیم، به آن معنا نیست 
که نمی خواهیم یا بد ذاتی داریم، گفت: خیلی 
از جاها مقرراتی اســت که نمی توانیم از آن 

عدول کنیم، همکاران این را از ما بپذیرند.
وزیر نفــت در پایان اظهار امیدواری 
کــرد که صنعت نفت ســرحال و کارکنان 
خانواده هایشان سلامت، موفق، سرزنده و 
بــا امید ادامه دهند، ما همه خدمتگزار ملت 
هستیم، بزرگترین آرزویم این است که من 

را به عنوان خدمتگزار مردم قبول کنند.

نایب رئیس شرکت بورس و اوراق بهادار تهران با انتقاد از رفتار هیجانی در بورس که منجر به ایجاد  »صف های خرید و فروش« بی پایان و زیان سهامداران 
می شود، گفت: دو تصمیم در خصوص استقرار بازارگردانی قوی سهام در کنار افزایش دامنه نوسان و حجم مبنا می تواند بورس را از اتکا به صف رها سازد.

گروه اقتصادی - وزیر راه در جلسه 
ویدئوکنفرانســی بــا وزیر امــور خارجه 
ترکمنســتان، بر رفع هرگونه محدودیت به 
منظور گســترش ترانزیــت و تجارت بین 
دو کشــور تاکید کرد. محمد اسلامی، وزیر 
راه و شهرســازی و رشــید مرودف، وزیر 
امور خارجه ترکمنســتان در گفت وگویی 
ویدئوکنفرانسی، مهم ترین مسائل دوجانبه 
در حــوزه حمــل و نقل را مــورد بحث 
و بررســی قــرار دادند. دو طــرف در این 
جلســه، بر ضرورت اقدام سریع برای رفع 
محدودیت های ترانزیتی بین دو کشــور، 
گســترش همکاری های منطقــه ای و نیز 
توسعه همکاری های راهبردی، اقتصادی و 
تجاری به ویژه در شرایط کرونا تاکید کردند.

وزیر راه و شهرســازی کشورمان در 
بخشی از این جلســه، با اشاره به اقدامات 

منسجم و تدابیر بهداشتی انجام شده در ایران 
که منجر به کاهش آثار کرونا در حوزه حمل 
و نقل شــده اســت، گفت: اکنون مبادلات 
مرزی ایران در ۳۰ مرز مشترک با همسایگان 
برقرار است و شیوه نامه های بهداشتی نیز به 

شکل دقیق در نقاط مرزی اجرا می شوند.
وی، مرزهــای ایــران را مرزهــای 
اعتمادساز و تســهیل کننده روابط تجاری 
با همســایگان خواند و ابراز امیدواری کرد، 
حجم مبادلات مرزی با کشورهای دوست 
از جمله ترکمنستان به سطح گذشته برسد 
و حتــی از آن فراتر رود. این مقام مســؤول 
با ابــراز نگرانی از توقف هــای مرزی که 
مشــکلات زیادی را برای دو کشور ایجاد 
کرده اســت، تصریح کــرد: گفت وگوی 
صمیمانه و راهبردی رؤســای جمهوری 
دو کشور، نشــان دهنده روابط راهبردی و 

بلندمدت است و پیرو تماس های مقامات 
عالی دو کشور، موظفیم که برنامه همکاری 
و اقدامات لازم را تدوین و مسیر دسترسی به 
آن را ترسیم کنیم. اسلامی با اشاره به موضوع 
سرمایه گذاری ترکمنستان در یکی از بنادر 
جنوبی ایران، گفت: این ســرمایه گذاری، 
یکی از مهم ترین موضوعات همکاری بین 
دو کشــور است. ما مجدد از نماینده طرف 
ترکمنی دعوت می کنیم تا با حضور در ایران 
مذاکرات در این خصوص را ادامه دهیم. وی 
در بخش دیگری از این جلسه بر ضرورت 
تسریع در بازگشایی و روان سازی عبور امن 
از مرزهای سرخس و اینچه برون و ممانعت 

از توقف های ریلی در نقاط مرزی تاکید کرد 
و خواســتار اقدام طرف ترکمنی برای رفع 
این مشــکلات شد. سیاست خارجی ایران 
بر مبنای توسعه همکاری ها، اعتمادسازی 
و روان ســازی روابط تجاری بین کشورها 
به ویژه با همســایگان اســتوار است. این 
مقام مسؤول با اشــاره به اینکه در بنادر دو 
کشــور نیز همکاری های مطلوبی داریم و 
رفتار ما در بنادر، مبتنی بر همان پروتکل ها 
و چارچوب های فنی و تخصصی است که 
با ترکمنستان توافق کرده ایم، گفت: انتظار 
داریم در بندر ترکمن باشــی، مدیریت لازم 
برای تســهیل تردد کشتی های ایرانی انجام 

شود.
اســلامی، بازگشــایی مرزها برای 
صــادرات و واردات و همچنین ترانزیت 
را از اهــداف مورد نظــر در حوزه حمل و 
نقل جاده ای عنوان کــرد و افزود: می توان 
با رعایت شیوه نامه های بهداشتی در حوزه 
ناوگان، ســلامت در تجارت و ترانزیت را 
داشــته باشیم. این مسیر ده ها سال است که 
فعال بوده و تجربه های بزرگی در این زمینه 
داریم و باید این شرایط را با همکاری متقابل 
حفظ کنیم.رشید مرودف، وزیر امور خارجه 
ترکمنستان نیز در این جلسه وضعیت حمل 
و نقل ریلی میان دو کشور را مطلوب خواند 

و گفــت: در حوزه حمل و نقل، همه گیری 
کرونا باعث توقف تردد و بروز مشــکلاتی 
شــده است؛ از اوایل سال جاری نیز مجبور 
شــدیم مرزهای مان را ببندیم و این یک امر 

عمومی در ترکمنستان بوده است.

گــروه اقتصــادی - وزیــر جهاد 
کشــاورزی گفت: کشور در حوزه شیلات 
عقب ماندگی های بســیاری داشت و تولید 
تنهــا ۳۲ هزار تن بود که امســال پیش بینی 

می شود به رقم ۱.۵ میلیون تن برسیم.
کاظم خاوازی، وزیر جهاد کشاورزی 
گفــت: مهمترین اقدامــات وزارت جهاد 
کشاورزی از اول اردیبهشت، بیرون کشیدن 
لایه های پنهانی است که بخش کشاورزی، 
از آن رنــج برده اســت و بــه همین دلیل، 
اساسی ترین کار ما پی ریزی و ریل گذاری 
این موارد بوده اســت. مهم ترین مسئله ما 
تولید است و تلاش داریم زیرساخت های 
لازم و نهاده هــای لازم و دانــش با ضریب 
خود اتکایی بالا برای همه فعالیت ها تامین 
شــود؛ این در حالی است که در اول انقلاب 
در بخش زراعت ۲۰ میلیون تن محصولات 
زراعی تولید می کردیم که در هفت ســال 
گذشــته از ۶۸ تا ۸۳ میلیون تن تولید داشته 
ایــم که پیش بینی می کنیم به ۸۸ میلیون تن 
برسد. تولید دام ما در اول انقلاب ۳.۳ میلیون 

تن بود که هم اکنون در ۱۶ میلیون تن تثبیت 
شــده اســت. به گفته این مقام مسوول در 
شــیلات خیلی عقب بودیم و فقط ۳۲ هزار 
تن تولید داشتیم که پیش بینی می کنیم تا پایان 
سال به رقم ۱.۵ میلیون تن برسیم. در اغلب 
محصولات باغی نیــازی به افزایش تولید 
نداریم و برای گندم تولیدمان تثبیت شده و 
ضریب خودکفایی ما ۱۰۰ است و آنچه وارد 
می شود برای ذخایر استراتژیک است و تولید 
گنــدم که در اوایل انقلاب ۴ میلیون تن بود 
در این هفت سال به ۱۳.۷ میلیون تن رسیده 
است. خاوازی اظهار داشت: در بسیاری از 
گیاهان خودکفا هستیم مثل گوجه و سیب 
زمینی و ... و هیچ مشــکلی در داخل کشور 
نداریم فقط بحث دانه های روغنی است که 
با برنامه ریزی می شود دانه های روغنی مورد 
نیاز کشور را تولید کرد. پتانسیل خوبی برای 
توســعه دانه های روغنی در کشور داریم و 
ما نباید متکی به یک گیاه کلزا باشــیم مثلا 
خوزستان برای توسعه سویا و کنجد بسیار 
مناسب است. منتها باید در سیاست گذاری، 

بسته های حمایتی برای کشاورزان دیده شود 
تا برای کشت محصول طبق الگوی کشت 
دچار تردید نشود، چون کشاورز در گام اول 
حتما نگاه به سودش می کند.الگوی کشت 
دو لایه دارد یک لایه اش کاملا فنی است که 
بر اساس اقلیم و نوع خاک و هوا و منطقه به 
علاوه فلولوژی گیاه می توانیم بگوییم کجا 
چه محصولی باید کشت شود. لایه مهم تر 
در الگوی کشت سیاست گذاری است یعنی 
باید به نوعی قیمت گذاری کنیم و بسته های 
حمایتی خود را طراحی کنیم که کشاورزان 
از الگوی کشت استقبال کنند. روی بسته های 
حمایتی داریم کار می کنیم و دولت هم اعلام 
آمادگی کرده است برای پذیرش آن و بخش 
اول الگوی کشت را در کشت پاییزه شروع 
می کنیم.وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به 
اینکه بسته حمایتی را تا دو هفته دیگر تقدیم 

دولت می کنیم که حداقل در بیش بودها فضا 
را آرام می کند که یکباره ۷ میلیون تن گوجه 
تولید نکنیم، ادامه داد: در کشورهای توسعه 
یافتــه چیزی تحت عنوان رابطه مســتقیم 
بین مزرعه و بــازار محصول نداریم و بین 
این ها عوامل زیادی هســتند که آن را کنترل 
می کنند این زنجیره هــا کاملا برنامه ریزی 
شــده هســتند و با هم شکل می گیرند و به 
همین دلیل ســود بین آن ها عادلانه توزیع 
می شود و کشاورز در همه مراحل سودش 
را می بیند. خاوازی ادامه داد: رمز این اتفاق، 
کشــاورزی قراردادی است یعنی بر اساس 
قرارداد معلوم می شود کشاورز برای که کار 
می کند و در این زنجیره هر کس باید ارزش 
افزوده ای به محصول اضافه کند. کل بحث 
تنظیم بازار و سیاســت گذاری آن بر عهده 
وزارت صمت است، اما ما به نوبه خود داریم 

تلاش می کنیم که نهاده های دامی و زراعی 
و باغی با قیمت مناسب به دست کشاورزان 
و دامداران برسد و می خواهیم کارت هایی 
در اختیــار کشــاورزانی کــه محصولات 
اســتراتژیک می کارند قرار دهیم تا بتوانند 
با آن نهاده هایشــان را به نرخ مناسب تهیه 
کنند. بر اساس گفته های این مقام مسوول 
۴۵ درصد نهاده ها را چند شرکت مشخص 
تامین می کنند که این هم بر می گردد به توان 
مالــی آن ها وگرنه بــرای وزارت صمت و 
جهاد کشاورزی فرقی نمی کند که چه کسی 
ثبت سفارش می کند. برای توزیع گوشت با 
قیمت مناسب برنامه ای داریم که بخشی از 
آن را می خواهیم در تهران عملیاتی کنیم و آن 
بحث عرضه مستقیم است که با راه اندازی 
باراندازهایی خود دامداران عرضه مستقیم را 
انجام دهند و در دل این اســتارت آپ های 

جوان می آیند و عرضه درون شهر را به عهده 
می گیرند. 

وی گفت: مرغ لاین ایرانی را مدت ها 
در وزارت جهاد کشاورزی نگهداری کرده 
بودیم و با کمک همه دســتگاه ها در پایان 
خــرداد ۱۶ درصد جوجــه ریزی ها با مرغ 
لاین انجام گرفت که انشــا الله تا فروردین 
سال آینده، گوشــت مرغ لاین ایرانی وارد 

بازار می شود.

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد:

برقراری مبادلات مرزی در ۳۰ مرز مشترک با همسایگان

وزیر جهاد کشاورزی مطرح کرد:

تولید شیلات به ۱.۵ میلیون تن می رسد

وزیر نفت مهمترین اقدام های این وزارتخانه در حوزه منابع انسانی را تشریح کرد و گفت: به برکت اراده و نیروی توانمند نزدیک به
 ۲۳۰ تا ۲۴۰ هزار همکار مستقیم و غیر مستقیم صنعت نفت جریان انرژی کشور در شرایط سخت تحریم یک لحظه هم قطع نشد.

جریان انرژی کشور در تحریم،
لحظه ای قطع نشد

زنگنه همچنین به موضوع بازنشســتگان صنعت نفت اشاره کرد و با 
بیان اینکه تصمیم های مهمی برای بهبود زندگی بازنشستگان صنعت 
نفــت گرفته شــده، اما از آنجــا که به تصویب هیئــت امنای صندوق 
بازنشســتگی نرسیده است آن را اعلام نمی کنم، افزود: با اجرایی شدن 
این تصمیم حقوق بازنشســتگان ما به طور جــدی تغییر خواهد کرد، 
وضع منابع صندوق بهبود می یابد و بااتکا به آن حقوق بازنشستگان 
را بهبــود می بخشــیم. وی با تاکید بر اینکه ما همه تلاشــمان را برای 
همکارانمــان انجام می دهیــم اما اگر جاهایی نمی توانیــم، به آن معنا 
نیســت که نمی خواهیم یا بد ذاتی داریــم، گفت: خیلی از جاها مقرراتی 
اســت کــه نمی توانیم از آن عدول کنیم، همکاران ایــن را از ما بپذیرند.

مدیرعامل توانیر خبر داد:

اجرای طرح برق امید برای اصلاح الگوی 
مصرف خانگی

گروه اقتصادی - مدیرعامل شرکت توانیر گفت: اجرای طرح امید، با هدف اصلاح 
الگوی مصرف برق مشترکان خانگی به خصوص مشترکان پرمصرف اجرا می شود.

محمدحســن متولی زاده گفت: وزارت نیرو در سه سال گذشته، طرح های تشویقی 
مختلفی برای عبور از پیک بار اجرا کرده اســت، چرا که در تابســتان مصرف برق افزایش 
بسیاری می یابد که در همین راستا به صنایع و کشاورزان مشوق هایی اختصاص می یابد که 

مصارفشان را جابه جا کنند و به ساعت های دیگری انتقال دهند.
وی افزود: با بهره گیری از همین ابزارهای تشویقی، تابستان سال گذشته و امسال را 
که گرمترین تابستان در طول ۳۰ سال گذشته بود، با موفقیت پشت سرگذاشتیم و در دوسال 
متوالی )۹۸ و ۹۹( نیز تنها یک درصد رشد را تجربه کردیم، این درحالی است که در سال های 

گذشته رشد ۵.۲ درصدی نیز ثبت شده است.
به گفته متولی زاده، سال گذشته ۱۲۰ هزار و امسال، ۲۹۴ هزار تفاهمنامه با مشترکان 
صنعتی و کشاورزی به امضا رسید و بر همین اساس سال گذشته ۳۵۰ میلیارد تومان پاداش 
به این دو گروه از مشترکان اختصاص یافت که در صورتحسابی های برقی آن ها لحاظ شد.

مدیرعامل شرکت توانیر، کسب این موفقیت را نتیجه تعامل و همکاری همه مشترکان 
دانست و گفت: نکته مهم دیگر آنکه در کنار کاهش رشد پیک به یک درصد، براساس آمارها 
مصرف برق صنایع در ۵ ماه گذشته ۱۱ درصد افزایش داشته است که نشان دهنده بالارفتن 
میزان تولید و رونق صنایع و افزایش بهره وری است. این مقام مسوول با بیان این که سال 
گذشته ۸ میلیون خانوار مشمول مشوق های برقی شدند و ۱۰۶ میلیارد تومان به آن ها پاداشت 
اختصاص یافت، در خصوص برق امید گفت: با توجه به اجرایی شدن طرح برق امید که 
از دو ماه دیگر به صورت رسمی کلید خواهد خورد، همه مشترکان خانگی می توانند در آن 
مشارکت کنند. مدیرعامل توانیر همچنین به وجود ۳۰ میلیون مشترک خانگی در کشور اشاره 
کرد و افزود: تاکنون مشترکان خانگی کشور در دو دسته »زیر الگو« و »بیش از الگو« تقسیم 
بندی می شدند که هر کدام تعرفه خاص خودشان را دارند.متولی زاده با اشاره به این که ۸۵ 
درصد از مشترکان زیرالگو برق مصرف می کنند و تنها ۱۵ درصد بالاتر از الگوهای تعیین شده 
مصرف دارند، اضافه کرد: در طرح برق امید مشترکان زیرالگو هم به دو دسته خوش مصرف 
و کم مصرف تقسیم بندی می شوند. وی در پاسخ به پرسشی درخصوص آنکه ۳۰ میلیون 
نفر مشترکی که در طرح برق امید از تخفیف صد درصدی بهای برق بهره مند می شوند، چه 
تعداد از مشترکان را شامل می شود؟ گفت: حدود ۸ و نیم میلیون مشترک ما در این محدوده 
هستند و البته تا زمانی که کم مصرف باقی بمانند، از تخفیف صد درصدی بهره مند خواهند 
شد. متولی زاده گفت: مشترکان خوش مصرف هم می توانند با رعایت نکاتی ساده، خود را 
به جرگه کم مصرف ها برسانند و از تخفیف صد درصدی بهای برق مصرفی بهره مند شوند. 
این مقام مسئول با اشاره به این که تعرفه های برق پلکانی است و هرچه از میزان مصرف برق 
مشترکان کاسته شود، مزایای اقتصادی برای خانوارها دارد، گفت: به طور مثال اگرمشترکان 
۱۰ درصد مصرف برق خود را کم کنند، ۲۰ درصد از هزینه برقشــان کم می شــود و اگر ۲۰ 
درصد مصرف را کاهش دهند، شاهد کاهش ۴۰ درصدی هزینه برق مصرفی خواهند بود.

متولی زاده درخصوص نحوه اجرای طرح نیز گفت: ما ابتدا به مردم اطلاع رسانی خواهیم 
که در چه گروهی از مصرف قرار دارند و ســپس برای مشــترکانی که در گروه های خوش 

مصرف و پرمصرف قرار دارند، راهکارهای کاهش مصرف برق را آموزش خواهیم داد.
مدیرعامل توانیر با بیان این که در تابســتان وســایل سرمایشی و در سایر فصل های 
 LED سال سیستم های روشنایی سهم عمده مصرف را دارند افزود: استفاده از لامپ های
می تواند باعث کاهش ۱۲ درصدی مصرف برق شود.متولی زاده همچنین استفاده از وسایل 
قدیمی و پرمصرف را نیز از دیگر دلایل بالا بودن مصارف و هزینه برق خانوارها عنوان کرد 
و با اشاره به این که هم اکنون ارزانترین برق دنیا را داریم گفت: دولت بابت تولید برق باید 
یارانه بپردازد، زیرا در حالی که قیمت تمام شــده برق بدون احتساب هزینه سوخت، ۱۵۰ 
تومان و با احتساب هزینه سوخت بیش از ۳۵۰ است، میانگین دریافتی ما از مشترکان بابت 
هرکیلووات ساعت برق مصرفی تنها حدود ۸۰ تومان است.وی همچنین با اشاره به برخی 
مزایای اجرای طرح برق امید گفت: هرچه از میزان مصرف بخشی خانگی کمتر شود می تواند 
به بخش صنعتی تزریق و باعث رونق تولید و صنعت شود.متولی زاده با تاکید برآنکه برق در 
بخش خانگی برای رفاه و آسایش مردم مورد استفاده قرار می گیرد و ما به هیچ عنوان به دنبال 
کاهش سطح رفاه مردم نیستیم، افزود: همانطور که پیشتر نیز عنوان شد، با انجام راهکارهای 

ساده ای می توان مصرف را بهینه کرد.
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